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چرا رهبري س�ال1397 و در 40س�الگي انقلاب اسلامي 
تصميم مي گيرند بيانيه گام دوم انقلاب را صادر كنند؟

در اين 40سال نس��ل هايي به ظهور رس��يده كه وقايع انقلاب را درك 
نكرده و در آن شرايط حضور نداشته اند. اين نسل ها روايت هاي مختلفي 
از انقلاب را شنيده و شاهد بوده اند و در عين حال به روايت متقن، جامع، 
رو به جلو و تحول ساز نياز دارند. انقلاب فقط يك رويداد نبود بلكه يك 
جريان، مسير و فرايند است و اين فرايند همچنان در يك مسير تكاملي 
قرار دارد و در اين ميان نيروي مؤثر واقعي و در صحنه، جوانان هستند تا 
به برداشتي صحيح از انقلاب برسند و نقش خود را به درستي تشخيص 
دهند. از اين زاويه، بيانيه اين مهم را به وجه مطلوب انجام داده است؛ هم 
آرمان هاي انقلاب را ترسيم كرده كه در حقيقت مسير رو به جلوي ما به 
سمت تحقق آرمان هاست و هم به آسيب شناسي روي آورده كه چرا گاه 
اين آرمان ها به نحو مطلوب تحقق پيدا نكرده است و هم مسيرهايي را 
كه مي تواند براي جوان امروزي ما صحنه واقعي و عيني كنشگري باشد، 
ترسيم كرده است، بنابراين تأمل در اين بيانيه و مرور دائمي مضامين 
آن مي تواند به تشخيص، انتخاب و حركت هم افزا در جامعه كمك كند و 
اين مسيري روشن براي جامعه و آينده كشور ماست. بيانيه در رتبه هاي 
بعدي امت اس��لامي را راهنمايي و براي تمدن امروز جهان نس��خه اي 
ارائه مي كند، البته اين ادعاي گزافي نيس��ت، چون ما معتقديم نسخه 
نجات دهنده انس��ان امروز از بحران ها و درگيري هايي كه به او از ناحيه 
نظام سلطه تحميل شده در اسلام است و بيانيه در واقع بازتاب دهنده 

نگاه اسلام ناب به اين مسئله است. 
مشخصاً فعاليت انديش�گاه بيانيه گام دوم انقلاب در اين 

زمينه است؟
مهم ترين رس��التي كه انديش��گاه براي خود قائل اس��ت، زمينه سازي 
براي انديشيدن به مس��ير تحولي آينده كشور و چش��م انداز انقلاب بر 
اساس خطوطي است كه در بيانيه ترس��يم كرده است. انديشكده هاي 
انديشگاه بر اساس توصيه هاي حضرت آقا در بيانيه شكل گرفته است 
كه غالباً تصور مي شود هفت توصيه اس��ت، در حالي كه هشت توصيه 
اس��ت و مهم ترين توصيه حضرت آقا مراجعه به اميد و زنده نگه داشتن 
نهال اميد در دل جوانان اس��ت. حضرت آقا توصيه هاي خود را با اميد 
آغاز مي كنند و معتقدند امي��د، مهم ترين كليدي اس��ت كه مي تواند 
همه قفل ها را ب��از كند، چون بدون تجهيز به امي��دواري و خوش بيني 
نس��بت به آينده هيچ حركتي ص��ورت نمي گيرد، اين هم��ه در حالي 
اس��ت كه ما همچنان مسيرهاي زيادي در دس��ترس مان قرار دارد كه 
طي نكرده ايم و ظرفيت هاي زيادي داريم كه شناس��ايي نكرده ايم و با 
برنامه ريزي مي توانيم به فعليت برسانيم. ما براي پوشش پژوهشي اين 
مطالبه، سه انديشكده اميد، اعتماد و تعهد را راه اندازي كرده ايم. توصيه 
بعدي حضرت آقا بعد از اولويت دادن به علم و پژوهش، توجه به اخلاق 
و معنويت است و ما در اين راس��تا و با همين عنوان انديشكده اخلاق و 
معنويت را طراحي كرده ايم. انديشكده هاي ديگر ما انديشكده استقلال 
و آزادي، انديشكده عدالت و مبارزه با فساد و انديشكده روابط خارجي و 
جبهه مقاومت هستند. همه اين انديشكده ها ذيل توصيه هاي بيانيه گام 
دوم طراحي شده اند. مثلاً انديشكده اخير مبتني بر توصيه بيانيه در توجه 
به عزت ملي و ارتباطات خارجي و حفظ فاصله با دشمن و دشمن شناسي 
است و انديشكده هشتم، انديشكده سبك زندگي است، به عنوان آخرين 

ضرورت طرح شده در بيانيه گام دوم انقلاب. 
چرا بايد براي جزء جزء اين مطالبه ها انديشكده هاي مجزا 

طراحي شود؟ 
چون صورت بندي از مسيرهاي آينده و مسائل جامعه بسيار مهم است. 

مثال مي زنيد؟

مثلًا در بحث اميد معمولاً تصور مي ش��ود اميد ي��ك امر صرف ذهني 
است يا نه يك امر عيني است كه بر اساس فعاليت ها و تلاش هايي ايجاد 
مي شود كه حكومت انجام مي دهد. اين تصور به نظرم درست نيست. در 
بحث هاي عميق و مبنايي كه ما درباره اميد در انسان ها داريم، اميد در 
انسان و جامعه، كمترين نسبت را با موقعيت فعلي جامعه برقرار مي كند. 

نمي خواهم بگويم نسبتي ندارد و بي تأثير است. 
همين نسبت را بيشتر واكاوي مي كنيد؟

ممكن اس��ت در يك جامعه اي، رفاه ظاهري حداكثري وجود داش��ته 
باشد و هيچ مشكل ظاهري نباشد و در عين حال اميدي هم نسبت به 
آينده وجود نداشته باشد، به عكس ممكن است در جامعه اي، مشكلات 
اقتصادي و معضلات زيادي وجود داشته باشد، در عين حال اميدي در 
آن جامعه باشد كه ما مي توانيم مسائل را حل و براي چالش ها راهكار پيدا 
كنيم، بنابراين اميد در عمق خود مقوله اي است كه به نگرش ها، ارزش ها 
و تلقي ها مربوط مي شود، البته لايه هايي از اميد برخاسته از وضع فعلي 
جامعه است، به همين جهت جامعه اي مثل جامعه ما قبل از انقلاب، به 
رغم آن استبداد خشن و مضيقه هايي كه وجود داشت، طيف تلاشگر و 
مجاهد اجتماعي مسلمان كاملًا اميدواري داشت و معتقد بود مي تواند 
تحول ايجاد كن��د و همين اميد به پيروزي در انقلاب، در كنش��گري و 
پيروزي اجتماعي بس��يار مؤثر بود و امام هم دائماً همين اميد را زنده 
نگه مي داشتند كه نمونه آن را در شعار »ما مي توانيم« مي بينيم كه امام 
آن را احيا كردند و حضرت آقا در بيانيه گام دوم انقلاب بر اين ضرورت 
تكيه مي كنند، منتها اميد با دو مقوله ديگر مرتبط است: اعتماد و تعهد. 
در حقيقت وقتي ما از اميد در جامعه سخن مي گوييم، بايد بتوانيم اميد 
را به گونه اي در جامعه رش��د دهيم كه موجب رشد تعهد جامعه شود، 
چون اگر جامعه متعهد به وظيفه و رسالت خود نشود، اميد واهي خواهد 
شد؛ اميد بي خاصيت. يكي اميدوار اس��ت كه اتفاقاتي بيفتد اما خود او 
در پرورش اين اتفاقات، در اينكه نگاهي اصلاحي، ارتقايي و تحولي، آن 
اتفاق را بپروراند چه نقشي عهده دار است، اين خيلي مهم است، بنابراين 

اميد مرتبط است با تعهد اجتماعي و اعتماد جمعي. 
در واقع شما اميد را به يك معنا، يك كالا يا محصول جمعي 

و اشتراكي مي دانيد؟
بله، اگر فضاي اعتمادآميز بين دولت و مردم ايجاد و تقويت شود، اعتماد 
جامعه به قانونگذاران، سياستگذاران و مسئولان، اميد و تعهد را در دل 
جامعه افزايش مي دهد. اينها بحث هايي است كه امروز با عنوان سرمايه 
اجتماعي در مباحث جامعه شناسي هم مطرح مي شود، اين صورت بندي 
در ادبيات ديني ما هم ردپاي پررنگي دارد، چون اساس��اً انسان مؤمن، 
انساني است كه بسيار اميدوار است و اميد او هم به خداوند متعال است 
كه منبع هم��ه قدرت ها و مركز همه كنش��گري ها و افاضه كننده همه 
فيوضات است. انس��ان مؤمن به كاركرد نظام هستي و وعده هاي الهي 
اعتماد دارد، پس از اين منظر انسان مؤمن، متعهد است و خود را مكلف 
مي داند در سخت ترين شرايط نيز وظيفه و تعهد من ساقط نمي شود. 
به اجمال عرض مي كنم كه اگر تأملات عميقي در اين سه مفهوم- اميد 
و اعتماد و تعهد- صورت گيرد، يافته هاي بس��يار ارزش��مندي براي ما 
خواهد داشت كه بتوانيم هم در فرهنگ سازي و گفتمان سازي و هم در 

واقع امر استفاده كنيم. 
آيا در انديش�كده ها درباره اين مؤلفه ها كه برش�مرديد، 
فعاليت ميدان�ي صورت مي گيرد كه مثلًا بس�نجيد افراد 
جامعه به چنان توكلي رسيده اند كه اميد خود را به اتفاقات 
بيرون گره نزنند يا ن�ه انديش�كده ها در منابع مكتوب و 

نظريه ها غور مي كنند؟
كاري كه در اين انديش��گاه انجام مي ش��ود، اس��تفاده و بهره برداري از 

پژوهش هاس��ت، البته بخش��ي از پژوهش ها، علمي و آكادميك است، 
بخشي پژوهش هاي ميداني و بخش��ي پژوهش هاي مبنايي كه متأثر 
از منابع ديني اس��ت. لحاظ كردن همه اين پژوهش ها مي تواند ما را به 
راهبردهايی راهگش��ا برساند و فضاي تس��هيل گري گفتمان سازانه را 

شكل دهد. 
مثال مي زنيد؟

ما زماني مي توانيم به اميد اين طور نگاه كنيم كه اميدي مطلوب است كه 
تعهدساز باشد، اميد زماني مي تواند ارتقا پيدا كند كه جامعه، احساس 
اعتماد نسبت به حاكميت، مردم و نظام داشته باشد و از آن طرف وقتي 
اميد در جامعه رش��د پيدا كند، خودبه خود تعهد اجتماعي هم افزايش 
كند كه آن بينش هاي سه گانه در ما شكل گرفته باشد. از طرفي مهم ترين 
مسئله براي ما در جامعه قانون اس��ت و توجه كنيد كه در يك جامعه 
ديني، قانون از پشتوانه عميق تري برخوردار است تا يك جامعه مدني. 

چرا؟
چون در جامعه مدني، قوانين صرفاً پشتوانه قراردادي دارند، بنابراين اگر 
يك جايي افراد بتوانند قانون را دور بزنند يا نقض كنند، ابايي ندارند 
مگر با قوه قهريه و ترس از تبعات نقض قانون اما در 
جامعه ديني وقتي قانون با اعتقادات فرد 
پيوند مي خورد، به هيچ وجه فرد 
حاضر نيس��ت قانون را زير پا 
بگذارد، پس اي��ن تعهد به 
قانون در جامعه بسيار مهم 
است. چه زماني اين تعهد 
به قانون تقويت مي شود؟ 

زماني كه اين جامعه، اميد و اعتمادش به سياستگذاران افزايش پيدا كند. 
اگر شما در رسانه بتوانيد فرايند علمي و عقلاني قانونگذاري را به جامعه 

نشان دهيد، اعتماد به قانون تقويت مي شود. 
چطور رسانه مي تواند اعتماد به قانون را افزايش دهد؟

مثلًا همين كه مذاكرات مجلس مستقيماً از راديو پخش مي شود، افراد 
وقتي مذاكرات نمايندگان را مي شنوند، متوجه مي شوند چقدر حتي در 
يك كلمه از قانون دقت مي شود، در يك قيام و قعود نمايندگان. مي بينند 

چه تلاش عالمانه و عقلاني صورت مي گيرد. 
اگر عكس اين حالت باشد چطور؟

بله، اگر اين تلقي عكس باشد و مردم به اين نتيجه برسند كه قانونگذاران 
دور هم مي نشينند و براي منافع خود قانون مي گذرانند، حتماً آن اميد و 
تعهد كمرنگ مي شود، اما اگر تلقي جامعه اين باشد كه قانون براي همه 
اجرا مي ش��ود، اين دريافت چقدر مي تواند اميدواري و تعهد اجتماعي 
ايجاد كند يا نه خداي ناكرده در يك بخش و دستگاه و اداره اي- حتي 
در يك ش��ركت خصوصي- تلقي كارمندان اين باش��د كه قانون براي 
همه يكسان نيست و تبعيض آميز اجرا مي شود، اين تلقي خودبه خود 
تعهد فرد نس��بت به جامعه را كاهش مي دهد. ما گاهي تصور مي كنيم 
مجموعه هاي خصوصي بايد رها باش��ند- چون مالك آن ديگرانند- در 
حالي كه اين طور نيست، چون اعضاي اين جامعه در آنجا كار مي كنند، 
بنابراين اگر برداشت نادرس��تي از رفتارهاي مديريتي همان مجموعه 
صورت گيرد، خودبه خود تأثير منفي در برداشت آن افراد نسبت به كليت 
نظام حكمراني خواهد داشت. اين مهم است كه وعده ها و گزارش هاي 
مسئولان در جامعه اعتمادساز باشد، چون هم اميد را افزايش مي دهد 
و هم تعهد را ارتقا مي دهد، بنابراين آقاي مدير! آقاي نماينده مجلس! 
آقاي كانديدا! آقاي امام جمعه! شما نقش اساسي در ايجاد اميد در جامعه 
داريد، بنابراين مهم است هواي نفس��تان معيار نباشد و پشت تريبون 
نگوييد مردم اميد ندارند، چون عملكرد امثال شما در اين قضيه اثرگذار 
بوده و اگر اميد در جامعه ضعيف شده است، عملكرد شما به عنوان مدير، 
نماينده مجلس، وزير، ائمه جمعه، استاد دانشگاه و معلم و رسانه به اين 

فضاي نااميدي دامن زده است. 
آيا انديشكده هاي زيرمجموعه انديشگاه بيانيه گام دوم 

انقلاب توانسته اند در اين باره جرياني پديد بياورند؟
ما موفق شده ايم قدم هايي در خلق ادبيات و خلق روايت- نسبت به اين 
مفاهيم- برداريم، البته اين گام هاي آغازين است، چون در اين زمينه ها 

كار علمي مبتني بر مباني فلسفي ما بسيار كم صورت گرفته است. 
با مجموعه هاي پژوهشي در تعامل هستيد؟ 

بله، به شكل طرح موضوع با پژوهش��گران و مراكز پژوهشي. ما در واقع 
دست به مسئله شناسي مي زنيم و پژوهشگران را برمي انگيزيم كه به اين 
مسائل بپردازند، البته هيچ وقت سفارش پژوهش نمي دهيم بلكه نوعي 
تعامل انديشه ورزانه مي كنيم و خود دوستان بايد به تصميم برسند كه 

چه كنند و جهت گيري بر مسائل جامعه در آنها تقويت مي شود. 
در جامعه ما و گاه در رس�انه ها گاردي عليه پژوهشگاه ها 
و انديش�گاه ها وجود دارد، به ويژه وقتي كشور به لحاظ 
اقتصادي در شرايط بحراني قرار گرفته و مردم درگير ودار 
مشكلات معيش�تي هس�تند، افكار عمومي به بودجه ها 
و اعتباراتي كه پژوهش�گاه ها با انواع و اقس�ام اس�امي 
دريافت مي كنند، حساس هس�تند كه بالاخره خروجي 
اين انديشگاه ها چيست. شما چقدر به حساسيت افكار 
عمومي در اين باره حق مي دهيد كه طالب خروجي مؤثر 
هس�تند. مثلًا گفته مي شود اين همه پژوهش�گاه به نام 
اخلاق، معنويت و دين فعاليت مي كنند، اين هم وضعيت 

اخلاق در جامعه ماست.
 البته رسانه ها نگرش جامعه را مي سازند و اگر در جامعه اي واقعاً چنين 
نگرشي وجود داشته باش��د كه پژوهش��گاه ها اهميت ندارند و كارآمد 
نيستند، قصور رسانه هاست كه چنين تلقي ای شكل گرفته است. اگر 
رسانه متكي به يك انديشه ورزي پويا و واقع بينانه نباشد و فاقد پشتوانه 
پژوهشي باشد، نمي تواند مؤثر باشد. من از شما مي پرسم در دوره كرونا 
كسي مي توانست بگويد شما به جاي اينكه ماس��ك توليد كنيد، چرا 
پژوهشگاه هاي علوم پزشكي را داريد؟ نه! به خاطر اينكه آن پژوهشگاه ها 
مقدمه هستند تا اين مسئله حل ش��ود و بالاتر از آن، اين پژوهشگاه ها 

هستند تا مسئله مشابه آن ايجاد نشود. 
البته گمان نكنم شما نگاه نقادانه به كاركرد پژوهشگاه ها 

را كاملًا غلط بدانيد. 
انديشگاه ما بس��يار كم هزينه است و با تشكيلات بس��يار چابك اداره 
مي شود. ما دفتر و دستك گس��ترده اي نداريم. دو واحد آپارتماني كل 
فضاي ماست و انديشكده ها و ميزهاي مان كاملًا منعطف هستند و غالباً 
با حضور جوان هاي تحصيلكرده دغدغه مندي اداره مي شود كه خودشان 
در اين مسائل مايل به فعاليت هستند و البته استادانی كه ما به عنوان 
شوراي علمي انديشكده ها استفاده مي كنيم، استادان مبرزي هستند 

كه آنها هم به اندك حق الزحمه اي قانعند. 
من البته از نگاه كلي عرض كردم. 

البته كه انتقادها كاملاً بيجا نيست، چون بعضي از مراكز پژوهشي در عوالم 
غيرواقعي س��ير مي كنند. بعضي از اين پژوهشكده ها به مسائل مبنايي 
مي پردازند و جامعه بايد قبول كند كه اين مسائل مباني بسيار مهم است، 
چون اين مسائل مقدمه تفكر و دانش را فراهم مي كند و اين جهت گيري 
دانش از آنجا سرچشمه مي گيرد. از طرف ديگر يكي از كاركردهاي طبيعي 
انديشكده ها ورزخوردن و تربيت جوان هايي است كه اهل تأمل، تعمق و 
محاسبه هستند و اينها در هر جايي كه متصدي كاري شوند، با يك نگاه 
عقلاني به مسائل نگاه خواهند كرد و حتماً به يك رويكرد درست و قابل 
دفاع خواهند رس��يد. از طرفي توجه داشته باشيم در همين كشورهاي 
غربي كه اصطلاحاً به آنها كشورهاي پيشرفته مي گوييم، واقعاً هزينه هاي 
بسيار گزافي صرف كارهاي انديشكده اي و پژوهشي مي شود و توقع زيادي 
هم ندارند كه هر پروژه اي لزوماً مشكل را عيناً حل كند. هر طرح پژوهشي 
متناسب با هدفي كه برايش تعريف شده است، بايد بتواند جواب بدهد و 
نكته آخر اينكه جامعه بايد مطالبه عقلانيت در لايه هاي مختلف حكمراني 
باشد، يعني اگر شنيديد كه در فلان مس��ئله جاري، يك كار پژوهشي 
مفصل انجام شده و متناسب با آن پژوهش، پروژه اي انجام مي شود، بايد 
خيلي خوشحال باشيم و طبيعتاً اعتماد ما به آن جامعه تقويت مي شود، 
البته در جامعه ما بسياري از افراد در همه امور متخصصند، در بحث هاي 
عمراني متخصصند، در ورزش متخصصند، در بحث هاي ديني متخصصند 
كه مثلًا چرا علما اين طور فتوا مي دهند. افراد جامعه ما بايد ياد بگيرند 

كاركرد تخصص، آگاهي و معرفت را بپذيرند. 
چاره كار چيست؟

به نظرم بايد بين رسانه ها و مراكز پژوهشي، تعامل هم افزا و سازنده شكل 
بگيرد. اين جز با ارتباط موردي، عيني و نوعي خوش بيني متقابل شكل 
نمي گيرد. معمولاً مراكز علمي و پژوهشي، رسانه ها را مقوله اي سطحي 
و گذرا مي دانند كه تلقي درستي نيست و متقابلًا گاهي رسانه ها مراكز 
پژوهشي را مجموعه هايي تنبل و ديربازده مي دانند كه درست نيست. 

در واق�ع از ن�گاه ش�ما داوري هايي ك�ه بر اس�اس پندار 
صورت مي گيرد، اجازه استفاده از ظرفيت هاي متقابل در 

مجموعه هاي كشور را نمي دهد. 
بله. 

 آيا يافته هاي پژوهشكده هاي ش�ما به مسئولان منتقل 
مي شود؟

حتماً بايد اين كار انجام شود. اگر يافته هاي پژوهشگاه ها و مراكز علمي 
نتواند در جهت دهي به تصميم گيري ها و برنامه ريزي ها  نقشي داشته 
باش��د، پس به چه درد مي خ��ورد، بنابراين ما به تعامل دوس��ويه نياز 
داريم. يك سو اين است كه انديشكده ها تلاش كنند يافته ها را به مراكز 
تصميم گيري، اجرايي و نظارتي منتقل كنند، يك سوي ديگر مطالبه و 
پذيرش اين يافته هاست. خوشبختانه گاهي در دولت هاي مختلف اين 
اتفاق افتاده است كه رئيس دولت يا وزرا با جمعي از متخصصان جلسه 
بگذارد، حرف ها را بشنود، در جريان نتايج تحقيقات قرار بگيرد، ذهنش 

ورز بخورد و تربيت شود. 
رهبري در يكي از فراز هاي بيانيه گام دوم انقلاب اش�اره 
مي كنند ك�ه مرحله دوم انقلاب اس�لامي، بس�ط فضاي 
خودسازي، جامعه سازي و تمدن سازي است، يعني به سه 
مرحله قائل هستند كه با خودسازي آغاز و به جامعه سازي 
و در نهايت تمدن سازي منجر مي شود. ديدگاه شما درباره 
تقدم، تأخ�ر و كارك�رد حلقه هاي اين زنجيره چيس�ت؟ 

اصلًا چينش اين سه مرحله در كنار هم واجد چه معنايي 
مي تواند باشد؟ 

اولاً اين س��ه مرحله- خودسازي، جامعه س��ازي و تمدن سازي- به 
صورت خطي كنار هم ق��رار نگرفته اند و طبيعتاً نگاه ما به اين س��ه 
مرحله نبايد خطي باشد. اين سه مرحله چرخه و فرايند است؛ يك 
چرخه دائمي ميان خودسازي، جامعه سازي و تمدن سازي. اينطور 
نيست كه ما كنار بكشيم، خودسازي كنيم و بعد دست از خودسازي 
بكش��يم و به جامعه سازي برس��يم و در نهايت از جامعه سازي عبور 
كنيم و به تمدن سازي برس��يم. اين نگاه خطي است. درباره چرخه 
خودسازي، جامعه سازي و تمدن سازي اين نكته را عرض كنم كه اين 
چرخه خودسازي، جامعه سازي و تمدن سازي كه آقا مطرح مي كنند 
همان نگاه اسلام است. حضرت آقا به عنوان يك اسلام شناس عميق 
و جامع، آنچه از اسلام برداشت و دريافت كرده اند به ما ارائه مي كنند 
و بزرگان ما هم همواره بر اين بحث خودس��ازي تأكيد داش��ته اند. 
حضرت ام��ام)ره( علامه طباطبايي، علامه جعفري و كس��اني مثل 
ش��هيد بهش��تي و ش��هيد مطهري- حتي در ادبيات كساني چون 
مرحوم شريعتي- مي بينيم كه بحث خودس��ازي انقلابي را مطرح 
كرده اند و اين مطلب از متن اس��لام و آيه قرآن كريم برمي آيد كه: 
يا ايها الذين آمنوا عليكم انفسكم. اين خطاب به همه ماست، چون 
تنها كسي كه در اين خودس��ازي مي تواند مؤثر واقع شود، خود فرد 
است، چون غير از خود ما چه كسي مي تواند كار اصلي را در اين جنبه 
انجام دهد، البته معلم، مربي، رس��انه و فضاي جامعه زمينه س��ازي 
مي كند و تنبهي كه بياني��ه به بحث خودس��ازي مي دهد، به نظرم 

بسيار تأمل برانگيز است. 
مي توانيم بگوييم هر چقدر خودسازي عميق تر انجام شود، 
س�ايه اين پرداختن به خويش�تن و اصلاح خود بر اصلاح 

جامعه و معماري تمدن هم اثرگذار خواهد بود؟
اين نكته مهمي است و محصول يكي از تأملات انديشگاه است. 

چند هفته پيش با يكي از پژوهشگران صحبت مي كرديم. 
او در خلال مصاحبه، جمله اي گفت كه ما تيتر كرديم: لذت 
ديگرسازي، اجازه خودسازي نمي دهد. منظر و نگاه او اين 
بود كه خودسازي كار سختي اس�ت. اينكه آدمي به خود 
بپردازد و متوجه خودش باشد و به عيوب خود توجه كند، 
اين كار سختي است، بنابراين ما معمولاً ترجيح مي دهيم 
به ديگران بپردازيم و به عيوب ديگران توجه كنيم. از اين 
زاويه و با توجه به اولويت هايي كه در سه مرحله خودسازي، 
جامعه سازي و تمدن سازي آمده، معلوم است كه اگر ما به 
آن مرحله اول توجه نكنيم، جامعه سازي و تمدن سازي هم 

سوداي خام دستانه اي خواهد بود. قبول داريد؟ 
البته وظيفه خودسازي هرگز وظيفه ديگرسازي را منتفي نمي كند. ما 
همزمان هم وظيفه خودسازي داريم و هم ديگرسازي. اصلًا بخشي از 
خودسازي ما در فرايند ديگرسازي اتفاق مي افتد، البته با نگاه عميق به 
ديگرسازي. يك وقتي ما خيال مي كنيم ديگرسازي مي كنيم، در حالي 
كه بيشتر تخريب مي كنيم. گاهي ما گمان مي كنيم دلسوزي مي كنيم 
اما برخورد صرفاً عاطفي، هيجان آلود و به دور از معرفت و علم عميق در 
نهايت به زيان طرف مقابل تمام خواهد ش��د و البته به زيان خودمان، 
بنابراين ما بايد تلقي از ديگرسازي را اصلاح كنيم. تلقي ما از خودسازي 
هم بايد اصلاح ش��ود، چون خودس��ازي صرفاً خودس��ازي اخلاقي و 
معنوي نيست. خودس��ازي اجتماعي، خودس��ازي علمي، خودسازي 
مهارتي و خودسازي سياس��ي را دربر مي گيرد. در گام اول انقلاب هم 
خودس��ازي هاي بس��يار عميق و طولاني كه در مبارزان وجود داشت، 

موجب شد انقلاب صورت بگيرد. 
و در دفاع مقدس. 

بله در دف��اع مقدس هم همين ط��ور. در نهايت ما اگ��ر بخواهيم براي 
خودس��ازي و ديگرس��ازي معياري ارائه كنيم، همان هش��ت ارزشي 
مي ش��ود كه در بيانيه گام دوم انقلاب مطرح شده است. اساساً انقلاب 
اسلامي قدمي به سمت جامعه پردازي اس��ت. وقتي جامعه ايران رژيم 
پهلوي را با انقلاب س��اقط كرد، موانع جامعه پردازي برطرف شد اما آن 
جنبه ايجابي جامعه پردازي چطور. معلوم است كه جنبه ايجابي بسيار 
پيچيده تر، ظريف تر حساب شده و زمانبر است و به كار تعليم و تربيتي و 

فرهنگي و علمي نياز دارد. 
آيا اين ضرورت در اين چند دهه اتفاق افتاد؟

بله اما بسيار كمتر از مقدار لازم. ما هنوز هم فضاي تعليم و تربيت مان 
با چالش هاي زيادي مواجه است و كمتر به آن چالش ها اعتناي عملي 
صورت گرفته اس��ت. بالاخره ش��ما نگاه كنيد حدود 18-17ميليون 
دانش آموز در مدارس ما هستند، خب چقدر در مدارس و دانشگاه هاي 

ما رويكرد فرهنگي و تربيتي وجود دارد. 
خيلي كم. 

به خاطر همين است كه ما به اقتضائات ايجابي جامعه پردازي هم توجه 
نكرده ايم، البته خودسازي فردي حتماً ارزش دارد اما ساختارسازي و 
فرايندسازي اجتماعي و برنامه ريزي بسيار مهم و كليدي است. اينكه آقا 
بعد از 40سال از انقلاب چنين بيانيه اي مي دهند، ناظر بر اين است كه 
ما برگرديم ببينيم چه كرده ايم. مثلًا همين نقش تربيتي كه آموزش و 

پرورش ما بايد ايفا كند يا آموزش عالي. 
در مدارس ما همان روند 40س�ال پيش حاكم است، چون 
من جو مدارس امروز را با مدارس زمان خودمان مقايس�ه 
مي كنم، مي بينم انگار چيزي عوض نش�ده اس�ت، نهايتاً 
جلد كتاب ها و قدري محتوا اما همچنان همان رويكردهاي 
اش�تباه گذش�ته در جريان اس�ت و ما اصلًا حتي در حد 
ياددادن چند مه�ارت عملي زندگي به كودكان يا ش�يوه 
درست اس�تدلال و انديش�ه ورزي يا پرداختن به تعهد و 
مسئوليت اجتماعي چيزي در برنامه مدارس نمي بينيم. 
انگار ما همچنان در روزمرگي غوطه مي خوريم. اين حركت 

و جنبش اصلاحي را از كجا بايد شروع كرد؟ 
يكي از وجوه مهم بيانيه گام دوم انقلاب، مطالبه س��ازي و مطالبه گري 
است. اين مطالبه سازي از سوي چه كساني بايد انجام شود؟ جوانان! بر 
اساس چه شاخص هايي؟ شاخص هايي كه در بيانيه مطرح شده است، 
چون خيلي از جوانان مطالبه گرند اما اين مطالبات گاهي هيجاني و ناظر 
بر نيازهاي روزمره جامعه اس��ت. گاهي هم ناظر بر اركان و ريشه هاي 
مورد نياز جامعه و بيانيه جهت دهي خيلي مناسبي در راستاي اثربخشي 

مطالبه ها ارائه مي كند. 
يكي از محورهاي بيانيه گام دوم اين است كه انقلاب داري 
انعطاف اس�ت و آماده تصحيح خطاهاي خ�ود. اين هم به 
نظرم مي آيد مهم باشد كه در عين حال كه انقلاب اصولي 
براي خود قائل اس�ت، نوگرايي را كنار نگذارد. مثلًا جايي 
رهبري اشاره مي كنند كه ما مي توانيم بين اصول خودمان 
و جهان نوشونده و فناوري ها ارتباط برقرار كنيم. آيا شما از 
مسئولان و سيستم مديريتي و حاكميتي دريافت مي كنيد 
كه نگرش مس�ئولان ما و نوع مواجهه آنها با مردم داراي 
انعطاف است؟ آيا دريافت مي كنيد كه اين مسئولان آماده 
تصحيح خطاهاي خود هستند؟ اصلًا نقدها را مي شنوند، 
آن هم با قلبي كه در آن سكون الهي حاكم است، نه قلبي 

كه پر از پندار و داوري است. 
تلقي من اين است كه اين رويكرد در اين دولت قدري قوي تر شده است. 
هم در ادبيات شخص رئيس جمهور محترم و هم در اظهارات وزرا كه گاه 
در بعضي گفت وگوها مطرح مي شود، اما اين همه كافي نيست و خيلي 
عميق تر و هوش��يارانه تر بايد به اين مقوله كه يكي از دلالت هاي بيانيه 

است، توجه شود. 
البته فقط دولت هم نيست، دستگاه هاي مختلفي در كشور 

فعال  هستند. 
بله، مثلًا نهاد دانشگاه، نهاد حوزه علميه، امام جمعه، فرمانده سپاه، هر 

كسي و هر مسئولي در هر جايي. 
يعني اين مس�ئولان چقدر اين پيام را به جامعه مي دهند 
كه من در مقابل نقدهاي ش�ما خاش�ع هس�تم و نقدها را 

مي شنوم. 
ما به اين موضوع خيلي عميق تر از آنچه امروز به آن پرداخته مي شود، نياز 
داريم و توضيحات مداوم حضرت آقا بر اين اصل استوار بوده كه مسئولان 
بايد بين مردم باشند و زمينه ابراز نقد و اظهار نظر را فراهم كنند. سال 
گذشته آقاي رئيس جمهور بعد از آن وقايع و رويدادها بحث هاي جدي 
مطرح كردند كه ما بايد مراكزي ايجاد كنيم كه بتواند نقدها و اعتراض ها 
را بازتاب دهد تا زمينه نقد و ارزيابي ها فراهم شود. خب الان سؤال بنده 
اين است كه اين به كجا رسيد؟ البته رس��انه هاي ما بايد اين مطالبه ها 
را مدام طرح كنند كه پس اين وعده به كجا رسيد. گرچه ممكن است 
رسانه ها پاسخ بش��نوند كه خودتان اين زمينه را فراهم كنيد. از آن سو 
بايد شرايط و موقعيتي فراهم شود كه اعتماد در رسانه ها شكل بگيرد كه 
اگر به تعهدشان عمل كردند، پيامدي براي شان نداشته باشد. اين يك 
واقعيت است، چون در برخي لايه ها تنگ نظري هايي وجود دارد و برخي 
برداشت ها و مصلحت سنجي شخصي بر سياست هاي كلي كشور و آنچه 
در بيانيه گام دوم آمده اس��ت، غلبه پيدا مي كند. گرچه در يك جامعه 
آزاد گريزي از اين حواشي نيست. وقتي مي گوييم مردم و آزادي و حق 
اظهار نظر طبيعتاً اين آزادي حواشي و تبعات خود را هم دارد، ولي اصل 
مسئله بسيار مهم است كه اين مطالبات و جهت گيري ها دائماً سر دست 
و زنده نگه داشته شود و فراموش نشود. به نظرم در هر موقعيتي به ويژه 
در سالگرد صدور بيانيه مراكز مختلف بايد به اين پرسش ها بپردازند كه 
س��ازمان و مجموعه ما چقدر به منويات بيانيه عمل كرده و در گام بعد 
اين مطالبه را از ديگران هم داشته باشيم. اين موضوع خيلي مهم است 
و حتماً رسانه ها نقدپذيري و تحمل ش��نيدن قول مخالف را در جامعه 
توسعه دهند و خودش��ان هم در اين زمينه بايد وارد شوند. چه اشكالي 
دارد پرونده اي در رسانه اي درست شود در نقد همان رسانه. افرادي در 
قالب توييت يا تعريض نقد كنند، نشستي برگزار و گفت وگو شود و حتماً 
اين رويكرد به گسترش كيفي و كمي مخاطبان كمك خواهد كرد. امروز 
ديگر مخاطبان صداوسيما و رسانه هاي مجازي اصلًا منتظر نيستند كه 
حرف واحد تكراري از اين رسانه زده شود. اگر موقعي نكته متفاوتي ارائه 
شود، حتماً جاذبه بيشتري خواهد داش��ت، به ويژه اينكه خودشان در 
اين اظهارنظر و نقد مشاركت كنند ، چون يكي از مسيرهاي مشاركت 
جامعه، مشاركت در گفتمان سازي اجتماعي و جهت گيري كلان جامعه 
است و خوش��بختانه اين زمينه ها در نظام امت و امامت بسيار بيشتر از 
نظام هاي ديگر فراهم مي شود، چون امام جامعه مراقبت مي كند، مبادا 

تنگ نظري ها و سلايق شخصي بر متن اصلي انقلاب غلبه پيدا كند. 
و اص�لًا روي همين بح�ث بياني�ه گام دوم انق�لاب ارائه 

مي شود. 
احسنت. مي شود گفت بيانيه دوم انقلاب براي اين است كه خط روشن 

و برجسته انقلاب را ترسيم كند. 
يك نوع ديده باني. 

بله ديده باني گفتماني است؛ ديده باني انديشه اي و نظري. 
رهبري در بياني�ه گام دوم انقلاب به اين اش�اره مي كنند 
كه كارهاي زيادي در انقلاب براي رفع محروميت و بس�ط 
فضاي عدالت صورت گرفته اس�ت، ولي در بحث عدالت 
عقب هس�تيم، يعني ديده باني مي كنند. اشاره مي كنند 
كه بين واقعيت ه�ا و بايدها هنوز فاصل�ه اي وجود دارد و 
اين فاصله وجدان هاي آگاه را آزار مي دهد، البته در ادامه 

اشاره مي كنند كه اين فاصله طي شدني است. 
حرف آقا اين است كه جوان ها در اين زمينه بايد پيشتاز باشند، يعني 
يك نوع انصاف واقع بينانه، عقلاني و ش��جاعانه بر اين محتوا س��يطره 
دارد. فرازهايي در بيانيه وجود دارد كه بس��يار ش��جاعانه است. در دو 
مطلب آقا اشاره مي كنند كه ما نقصان هاي جدي داريم. يكي در بحث 
عدالت و ديگري در علم و پژوهش. آقا در اين زمينه اشاره مي كنند كه 
اگرچه جايگاه و رتبه ما در علم و پژوهش تغيير كرده و گام هاي خوبي 
برداشته شده اما به هيچ عنوان رضايت بخش نيست و ما به يك انقلاب 
علمي نياز داريم تا آن تحول اساس��ي روي دهد، البت��ه نارضايتي آقا 
درباره س��بك زندگي و نپرداختن به ظرايف شيوه زندگي مسلماني با 
اقتضائات زمان نيز در بيانيه به نوعي مطرح شده است. اساساً حضرت آقا 
رهبري هدايت كننده، اميددهنده و رصدگر نقاد هستند و از اين زاويه 
بيانيه مي تواند سبك مواجهه ايش��ان را به عنوان يك سبك مطلوب، 
معتدل و پيش برنده طرح كند. برخي در اين ميان كل دس��تاوردها را 
نفي مي كنند كه غلط است و برخي هم هيچ كاستي و عيبي را درباره 
عملكرد انقلاب، دولت ها و نهاده��ا برنمي تابند كه آن رويكرد هم غلط 
است. رويكرد درست كه به نوعي در بيانيه گام دوم انقلاب هم بازتاب 
داش��ته، نقد واقع بينانه و آرمان خواهي واقع گرايانه است. واقعيت اين 
اس��ت كه انقلاب، نقطه عطف اساس��ي در همه ابعاد جامع��ه ما بود و 
دستاوردهايي كه حضرت آقا در بيانيه مطرح كرده اند، دستاوردهايي 
است كه هيچ كس نمي تواند انكار كند. دستاوردهاي ديگري هم بوده 
است كه آقا مطرح نكردند، چون شايد درباره آنها قدري مناقشه باشد، 
اما دستاوردهايي كه آقا مطرح مي كنند، دستاوردهاي كلان، شفاف و 
عياني است. اينكه ايش��ان مي فرمايد ما در برابر قلدري ها ايستاده ايم، 
آنقدر عيان اس��ت كه قابل انكار نيس��ت، البته عده اي مي گويند چرا 
ايستاده ايد، اما خودشان توجه ندارند كه در واقع بديهيات را زير سؤال 
مي برند، چون اگر كسي و كش��وري در برابر قلدري ها نايستد و عقب 
بنش��يند، آن قلدري ها نه تنها فروكش نخواهد كرد بلكه بر آن افزوده 
خواهد شد، چون طبيعت حرص آور قلدري حد يقف ندارد و استكبار به 
كمتر از بردگي و نابودي ما رضايت نمي دهد و ما ايستاده ايم و صريحاً از 
اين ايستادن دفاع مي كنيم، هم اسلام تأكيد اساسي بر اين دارد و هم 
عقلانيت بر اين موضوع صحه مي گذارد و هم تجربه تاريخي بر اين امر 
گواهي مي دهد كه هر وقت ما در برابر زياده خواهي زورگويان كوتاه آمده 
و عقب نشسته ايم، اين عقب نشستن حد يقفي نداشته و ما را به انحطاط 
كشانده و البته همين ايستادگي موجب شده است كه ما پيشرفت كنيم 
و اقتدار و عزت خود را مديون اين ايستادگي هستيم. از اين زاويه بيانيه 
گام دوم انقلاب بيانيه اي پرمحتوا، عميق و داراي لايه هاي مختلفي از 
نظر دلالت هاست و بسيار بر آن بايد تأمل كرد. آخرين نكته اينكه خود 
جوانان كه مخاطب اصلي بيانيه هس��تند، بايد اين تأملات را داش��ته 
باشند و بنده و امثال بنده هم نكاتي مي گوييم و انديشكده ما كه عمدتاً 
پژوهشگران جوان را به خدمت گرفته است، مي خواهد اين نگاه را بسط 
دهد اما هر جواني بايد نوعي تعامل ذهني با بياني��ه پيدا كند و همان 

چرخه خودسازي، جامعه سازي و تمدن سازي را جدي بگيرد. 

در اتاقك آسانس�ور ساختمان ش�ما وقتي بالا مي آمدم، 
عبارتي از رهبري درباره ضرورت داشتن چشم انداز براي 
جامعه ديدم. طبيعتاً جامعه اي كه چشم انداز ندارد، اميد 
هم ندارد. در آن عبارت اشاره به بحث چشم انداز شده بود. 
براي اينكه جامعه ما به چشم اندازي برسد كه در آن تحرك، 
پويايي و اميد باشد و عميقاً ادراك كنيم به رغم مسائلي كه 
وجود دارد، مي توانيم از پس رفع و رجوع بحران ها برآييم 

به چه نياز داريم؟
من فكر مي كنم اگر بتواني��م مقاطع مختلف بعد از انقلاب را بررس��ي 
كنيم و ببينيم كه مثلًا سال1360 كجا بوديم، سال1370 كجا بوديم، 
سال1380 كجا رسيديم و همين طور برسيم به سال1400، مرور تصوير 
واقعي آنچه در اين دهه ها صورت گرفته است و رشدي كه در بازه هاي 
مختلف زماني در عرصه هاي گوناگون تجربه كرده ايم، خوش بيني و اميد 

ما را نسبت به آينده تقويت خواهد كرد. 
يعني مرور دستاوردها؟

بله، مسيري كه در اين س��ال ها طي ش��ده، از زاويه اي پرفراز و نشيب 
بوده است و در عين حال خوش يمن و خوش عاقبت. بالاخره نگاه كنيد 
كشورهاي همسايه ما در بحث هاي امنيتي و ثبات سياسي خود چقدر 
چالش دارند يا كشورهاي غربي در دس��تيابي به اهدافي كه خودشان 
براي خودش��ان تعيين و ترس��يم كرده اند، چقدر موف��ق بوده اند. اين 
مقايسه هاست كه در جامعه مي تواند نگرش و بصيرت ايجاد كند، چون 
ما در هر وضعيتي كه باش��يم و آن وضعيت به فرض مطلوب هم باشد، 
بهتر از آن وضعيت هم قابل تصور اس��ت. ش��ما از يك انسان، كشور يا 
يك سازمان كه به فرض دنبال مسائل علمي است يا كسب درآمد يا هر 
خواسته ديگري بپرسيد نمي ش��ود وضعيت بهتر از اين باشد، خواهيد 
شنيد كه معلوم است مي تواند بهتر باشد. از آن طرف هر فرد يا جامعه در 
بدترين وضعيت هم باشد، آيا بدتر از آن قابل تصور نيست؟ البته كه قابل 
تصور است، بنابراين امور واقعي ما كاملًا نسبي است و در اينكه ما نگرش، 
بصيرت و روشن بيني پيدا كنيم كه آينده خودمان را روشن ببينيم، اين 
به چه وسيله اي حاصل مي شود؟ از نظر بنده به وسيله مقايسه. من اين 
موضوع را گاهي در برخي جلس��ات مطرح ك��رده ام و واقعاً هم موضوع 
مهمي اس��ت كه البته مي تواند روي آن نقد و تعريض انجام ش��ود. من 
معتقدم جمهوري اسلامي ايران در اين 45سال نسبت به هر جامعه اي 
كه شما بخواهيد با آن مقايس��ه كنيد از نظر دس��تيابي به آرمان هاي 
خود موفق تر بوده اس��ت. آرماني كه ما تصور مي كرديم، اين بود كه ما 
در مقابله با اسرائيل جايگاه برتري داشته باش��يم. از آن سو آرماني كه 
رژيم صهيونيستي 45سال پيش تصور مي كرده چه بوده است؛ اينكه در 
منطقه امنيت پيدا كنند و مرزهاي اسرائيل را توسعه بدهند. حالا مقايسه 
كنيم كه كدام يك از اين آرمان ها موفق تر بوده است يا آرماني كه امريكا 
45سال پيش داشت، چه بود، اين بود كه انقلاب را به تسخير خودشان 
درآورند يا آدم هايي را سر كار بياورند كه اهل سازش باشند، اما سؤال اين 

است كه آنها چقدر در محقق كردن اين آرمان ها موفق عمل كردند. 
خب برخ�ي ممكن اس�ت بگويند در ش�اخص هاي ديگر 
چطور؟ چون شما مي گوييد نسبت به هر جامعه ديگري. 
خب طبيعتاً آدم رش�د اقتصادي چين را با ايران مقايسه 

مي كند كه قابل مقايسه نيست. 
يك زماني تصور مي شد كه تركيه خيلي پيشرفت كرده است و تعبيرات 
آنچناني درباره اين كشور به كار برده مي شد، اما آنها الان خودشان درباره 
خودشان چه مي گويند يا مثلًا درباره اوكراين. تلقي اين بود كه اوكراين، 
بهشت اروپاست و جاي زندگي است، الان اوكراين به چه سرنوشتي مبتلا 
شده اس��ت و البته در نظر بگيريد كه هنوز آخر پاييز نشده است كه ما 
جوجه ها را بشماريم. حواس مان به اين باشد. آن مسيري كه بعد از انقلاب 
اسلامي ضربه قاطعي به نظام سلطه زد و بيداري عميق در كشورهاي 
محروم، مستضعف و اسلامي ايجاد كرد، هنوز ادامه دارد. بالاخره يمن 
امروز تازه سر بلند كرده اس��ت، آن هم با قدرت نظامي بسيار ناچيز در 
برابر قدرت نظامي برتر جهاني. چند روز پيش يكي از كارشناسان ارشد 
نظامي امريكا مقاله اي نوشته بود كه ما گمان مي كرديم كسي مي تواند 
با ما مقابله كند كه يگان دريايي و موشكي اش از ما برتر باشد. الان يمن 
با اين وضعيت در برابر ما ايستاده است و حالا به كجا و كدام نقطه يمن 
حمله مي كنيد كه او را شكست دهيد؟ يمن كشور كوچكي نيست كه 
با چهار بمب نابود شود. در همين عراق روزگاري تصور مي كردند صدام 
را پايين مي كشند و مي توانند بر عراق سيطره داشته باشند، چون براي 
عراق حاكم هم گذاشته بودند، اما امروز مي بينيد مقاومت اسلامي عراق 

به يك مصيبت براي امريكايي ها بدل شده است. 
يعني ش�ما مي گوييد ترازوي ارزيابي م�ا بايد جميع اين 

تحولات را در نظر بگيرد و مبتني بر يك شاخص نباشد؟ 
مي خواهم بگويم ما بايد ديدگاه جامع و بلندمدت داشته باشيم. اقتصاد 
جامعه ما هم اقتصادي مولد است؛ با شاخص هايي كه بانك جهاني ارائه 
مي كند، نشان مي دهد شاخص هاي ما در رشد توليد و سرمايه گذاري و 
نظاير آن بد نيست. در اين اوضاع تحريم قرار بود اقتصاد ايران كاملًا فلج 
شود، اما خودشان فلج شدند و ما هنوز سر پا هس��تيم، البته با حميت و 
ايستادگي مردم. اين نكته را هم بگويم كه در اين وضع اقتصادي، انتظار 
جامعه اين است س��رمايه داران به جامعه كمك كنند، ولي امروز اكثر- و 
نه همه- سرمايه داران جامعه ما ضدمردم عمل مي كنند و در كنار مردم 
نيستند. شمايي كه سرمايه دار هس��تيد و فرض كنيد 500ميليون دلار 
سرمايه  داريد، وقتي قيمت دلار بالا مي رود، چه كار بايد بكنيد؟ بايد اين 
ارزها را وارد بازار كنيد، چون نفع بلندمدت ش��ما در اين است، چون اين 
كشور بايد پابرجا باشد كه شما بتوانيد فعاليت كنيد، اما عكس اين كار را 
مي كنيد و متأسفانه رسانه هاي ما اصلاً به اين مسئله نمي پردازند. در جامعه 
ما ثروت زياد است و اين ثروت در حس��اب هاي بانكي و ساخت وسازها و 
سرمايه گذاري ها ديده مي ش��ود، اما آنچه نيست توزيع عادلانه و متوازن 
است، البته كه دولت و نهادهاي مسئول، وظيفه سياستگذاري را برعهده 
دارند و گاهي بايد س��ختگيري كنند كه نمي كنن��د، بعضي جاها منافع 

شخصي سرمايه داران بر منافع افراد جامعه مي چربد. 
احتمالاً چون بخش�ي از مديران ما درگير فساد و گرفتار 

همان زندگي سرمايه دارانه شده اند. 
من اعتقاد دارم اكثر مديران ما واقعاً پاكدس��ت هستند و درست عمل 
مي كنند، ميانگين مديران ما آدم هاي سالم، باتقوا و مراقب هستند ولی 
اقليتي آلوده شده اند كه همان تعداد كم هم ضربه مي زند. اين فسادهاي 
اقتصادي ناشي از سودطلبي و ويژه خواري سرمايه داران جامعه ماست. 
اگر سرمايه دار دنبال مجوز غيرقانوني نباشد، آن وقت ماجراي امضاهاي 

فسادانگيز در مجموعه ها و نهادها نيز مطرح نمي شود. 
باز آن چرخه خودسازي و جامعه سازي مطرح مي شود. 

اگر سرمايه دارهاي جامعه ما در فضاي نظارت و كنترل قرار نگيرند، ما 
به آن توازن نخواهيم رسيد، آن هم در جامعه مردم سالار كه نمي خواهد 
با خشونت با جامعه برخورد كند، نمي خواهد غيرقانوني با سرمايه دارها 
مواجه شود، وگرنه يك زماني وليعهد عربستان آمد سرمايه دارها را در 
هتل زنداني كرد و وقتي به خواسته هايش رس��يد، آن سرمايه دارها را 
آزاد كرد. ما نمي خواهيم اصلًا به اين روش ها فكر كنيم، چون انقلاب ما 

نمي خواهد به هر وسيله اهداف خود را محقق كند. 
با تشكر از وقتي كه در اختيار ما گذاشتيد. 

ممنونم. 

گفت وگو با حجت الاسلام و المسلمين دكتر علي ذوعلم به انگيزه پنجمين سالگرد صدور بيانيه گام دوم انقلاب 

بيانيه گام دوم انقلاب: هم آرمان هاي انقلاب را ترسيم كرده كه در حقيقت مسير رو به جلوي ما به سمت تحقق آرمان هاست و هم به آسيب شناسي روي 
آورده كه چرا گاه اين آرمان ها به نحو مطلوب تحقق پيدا نكرده است و هم مسيرهايي را كه مي تواند براي جوان امروزي ما صحنه واقعي و عيني كنشگري 

باشد، ترسيم كرده است

ترسيم روشن دهه های گذشته انقلاب اميد به آينده را تقويت خواهد كرد

تحقق گام دوم در گرو سه گانه 
امید، اعتماد و تعهد است

معمولاً تصور مي شود اميد يك 
امر صرف ذهني است يا نه يك امر 
عيني است كه بر اساس فعاليت ها 
و تلاش هايي ايجاد مي شود كه 
حكومت انجام مي دهد. اين 
تصور به نظرم درست نيست. در 
بحث هاي عميق و مبنايي كه ما 
درباره اميد در انسان ها داريم، اميد 
در انسان و جامعه، كمترين نسبت 
را با موقعيت فعلي جامعه برقرار 
مي كند. نمي خواهم بگويم نسبتي 
ندارد و بي تأثير است

 حسن فرامرزي
پنج سال از صدور بيانيه گام دوم انقلاب مي گذرد. اين بيانيه در 40سالگي انقلاب از سوي رهبرمعظم انقلاب صادر شد، يعني در سني 
كه انتظار پختگي و درايت از يك موجود به اوج خود مي رسد و احتمالاً رهبري از اين زاويه چنين سالي را براي صدور بيانيه انتخاب 
كرده اند. در سالگرد صدور بيانيه گام دوم انقلاب با حجت الاسلام و المس�لمين دكتر علم ذوعلم، رئيس پژوهشگاه بيانيه گام دوم 
انقلاب به گفت وگو نشستيم. عضويت در پژوهشگاه فرهنگ و انديشه اسلامي و معاون مؤسسه پژوهشي حفظ و نشر آثار رهبري 

در كارنامه كاري وي ديده مي شود. 

اگر فضاي اعتمادآميز بين دولت 
و مردم ايجاد و تقويت شود، 

اعتماد جامعه به قانونگذاران، 
سياستگذاران و مسئولان، اميد 

و تعهد را در دل جامعه افزايش 
مي دهد. اينها بحث هايي است كه 

امروز با عنوان سرمايه اجتماعي در 
مباحث جامعه شناسي هم مطرح 

مي شود، اين صورت بندي در ادبيات 
ديني ما هم ردپاي پررنگي دارد، 
چون اساساً انسان مؤمن، انساني 

است كه بسيار اميدوار است

اگر يافته هاي پژوهش�گاه ها و مراكز علمي نتواند 
در جهت دهي ب�ه تصميم گيري ها و برنامه ريزي ها 
نقش�ي داش�ته باش�د، پس به چه درد مي خورد، 
بنابراين ما به تعامل دوس�ويه نياز داريم. يك سو 
اين است كه انديشكده ها تلاش كنند يافته ها را به 
مراكز تصميم گيري، اجرايي و نظارتي منتقل كنند، 
يك سوي ديگر مطالبه و پذيرش اين يافته هاست

سه مرحله- خودسازي، جامعه سازي و تمدن سازي- 
به صورت خطي كنار هم ق�رار نگرفته اند و طبيعتاً 
نگاه ما به اين سه مرحله نبايد خطي باشد. اين سه 
مرحله چرخه و فرايند اس�ت؛ ي�ك چرخه دائمي 
ميان خودس�ازي، جامعه س�ازي و تمدن س�ازي. 
اينطور نيست كه ما كنار بكشيم، خودسازي كنيم 
و بعد دست از خودسازي بكشيم و به جامعه سازي 
برس�يم و در نهايت از جامعه س�ازي عب�ور كنيم 
و به تمدن س�ازي برس�يم. اين نگاه خطي اس�ت

حرف آق�ا اين اس�ت كه جوان ه�ا در اي�ن زمينه 
باي�د پيش�تاز باش�ند، يعن�ي ي�ك ن�وع انصاف 
واقع بينان�ه، عقلان�ي و ش�جاعانه بر اي�ن محتوا 
س�يطره دارد. فرازهايي در بيانيه وج�ود دارد كه 
بس�يار ش�جاعانه اس�ت. در دو مطلب آقا اش�اره 
مي كنن�د كه م�ا نقصان ه�اي جدي داري�م. يكي 
در بح�ث عدال�ت و ديگ�ري در عل�م و پژوهش. 
آق�ا در اي�ن زمين�ه اش�اره مي كنند ك�ه اگرچه 
جاي�گاه و رتبه ما در علم و پژوه�ش تغيير كرده و 
گام هاي خوبي برداش�ته ش�ده اما به هيچ عنوان 
رضايت بخش نيس�ت و م�ا به يك انق�لاب علمي 
نياز داريم تا آن تح�ول اساس�ي روي دهد، البته 
نارضايتي آقا درباره س�بك زندگ�ي و نپرداختن 
به ظرايف ش�يوه زندگي مس�لماني ب�ا اقتضائات 
زم�ان ني�ز در بيانيه به نوعي مطرح ش�ده اس�ت
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